

传递现象

## 基于亲水/憎水复合膜的全热交换器换热换湿性能 [

张炎<sup>1</sup>; 张立志<sup>2</sup>; 项辉<sup>3</sup>; 徐学利<sup>4</sup>

广州市五山华南理工大学化工与能源学院<sup>1</sup>

广州五山华南理工大学化工与能源学院<sup>2</sup>

华南理工大学教育部传热与节能重点实验室<sup>3</sup>

收稿日期 2006-1-19 修回日期 2006-5-8 网络版发布日期 2007-3-9 接受日期

**摘要** 膜全热交换器由于可以同时回收空调排风中的潜热和显热而受到重视。研究了基于PVAL/PVDF复合透湿膜的全热交换器的透热透湿性能, 实验测定了新风与排风之间的显热交换能力和水蒸气交换能力, 并建立了基于亲水/憎水复合膜的逆流膜全热交换器传热传质计算模型, 实验与理论结果吻合较好。结果表明, 该复合膜全热交换器的总传热系数为 $20\sim 35 \text{ W}\cdot\text{m}^{-2}\cdot\text{C}^{-1}$ , 总传质系数为 $(1.5\sim 3.5)\times 10^{-3} \text{ m}\cdot\text{s}^{-1}$ 。

**关键词** [空调](#) [全热交换器](#) [复合膜](#) [换热换湿](#)

分类号

## Performance of heat and mass transfer based on hydrophilic/hydrophobic composite membrane

### Abstract

The membrane-based total heat exchanger is a novel heat recovery unit due to its simultaneous recovery of sensible heat and moisture. This study investigated the heat and moisture exchange capabilities through a PVAL/PVDF composite membrane, between the fresh air and exhaust air in a total heat exchanger. A heat and mass transfer model was set up for the counter flow exchanger. The calculated and experimental results were in agreement. The total heat transfer coefficient was in the order of  $20\sim 35 \text{ W}\cdot\text{m}^{-2}\cdot\text{C}^{-1}$  and the total mass transfer coefficient was in the order of  $(1.5\sim 3.5)\times 10^{-3} \text{ m}\cdot\text{s}^{-1}$  respectively.

**Key words** [air conditioning](#) [total heat exchanger](#) [composite membrane](#) [heat moisture transfer](#)

DOI:

通讯作者 张立志 [lzzhang@scut.edu.cn](mailto:lzzhang@scut.edu.cn)

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(428KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)

- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

▶ [本刊中 包含“空调”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [张炎](#)
- [张立志](#)
- [项辉](#)
- [徐学利](#)